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M'han demanat a mi que els parli d'aquestes excavacions anteriors a les 
que porta a terme actualment un equip de la Universitat de Barcelona 
format per Josep M. Gurt, Merce Blajot i Francesc Tuset, que per primera 
vegada forma part d'un programa d'investigació integral sobre el monument. 
Jo els podré parlar de molt poca cosa, perque no tinc documentació suficient 
per a parlar d'aquest tema. Suposo que m'han demanat a mi que en parli 
perque vaig ser coHaboradora, durant els dos últims anys de la seva vida, 
del doctor Oliva, que va estar vinculat a Sant Pere de Rodes durant molt de 
temps pel seu cartee de Conseller del Patrimoni, i perque en el Servei d'In
vestigacions Arqueologiques, on jo treballa, hi ha guardada la major part de 
materials arqueologics que ell va recollir durant tota una etapa de més de vint 
anys. A més, els he de dir que jo no sóc especialista en arqueología medieval, 
sinó que em dedico a Iberic i colonitzacions, de manera que, d'aquest tema, 
no és pas que en sapiga molta cosa. 

En l'aspecte arqueologic, cal dir que l'estudi del monument ha patit 
un problema greu que, d'altra banda, és el mateix que ha afectat la res
tauració que hom hi ha portat a terme durant molt de temps, que és el fet que 
durant molts anys, fins fa molt poc temps, el centre de decisió d'allo 
que s'havia de fer a Sant Pere de Rodes ha estat en mans de gent que 
estaven físicament molt allunyades del monument i que possiblement no 
tenien un interes especialment gran per a estudiar-lo. Aixo és la causa que 
mai no s'hagi plantejat el tractament global deis problemes que presenta 
el conjunt a !'hora de la restauració, ni a !'hora de la seva excavació 
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arqueologica. Esperem que amb la nova etapa que ha iniciat la Generalitat 
des de fa poc temps, aquests problemes puguin ésser superats i resolts. 

Els treballs arqueologics anteriors als actuals es poden dividir grosso 
modo en tres períodes: l'anterior a la guerra civil, i després de la guerra 
civil hi ha hagut dues etapes, una fins l'any 74, i després, els treballs pos
teriors a l'any 74. Els treballs de restauració a Sant Pere de Rodes van 
iniciar-se després d'haver estat declarat a monument nacional. Fins al co
mern;ament de la guerra, l'arquitecte que va portar els treballs, que va ser 
el Sr. Jeroni Martorell, alhora feia treballs d'excavació i, desgraciadament, 
els materials que es van recuperar aquesta epoca, ja hem sentit explicar en 
alguna ponencia anterior que s'han perdut. En el segon període, que és el 
més llarg de treballs de restauració en el monument, les obres van ser de 
l'any 1943 fins a l'any 74, practicament tots els treballs de tipus arqueo
logic han estat lligats i sotmesos sempre a la labor de restauració. A part 
d'alguna intervenció esporadica, com l'esmentada ja, que va dirigir el doctor 
Almagro, en realitat, el que hom feia era que durant la restauració d'alguna 
zona del monument, en el lloc on el servei del Patrimoni Artístic Nacional 
havia decidit de fer la restauració, si s'havia de fer algun forat que afectés 
el subsól hi anava gent del Servei d'Investigacions Arqueologiques de la 
Diputació i recollia els materials que en sortien. Malauradament, d'aixo tam
poc no en tenim documentació, perque aquesta recollida de materials no va 
acompanyada ni de diaris d'excavació, ni d'estratigrafies ni d'altra documen
tació, de manera que, d'aquest segon període, en podríem dir una etapa de 
recollecció de materials més que no pas d'excavacions. En aquest aspecte de 
recollecció hem de citar que la labor va ser portada per en Miguel Oliva 
i durant uns quants anys també per en Joan Sans, que eren el Conseller i 
l 'aparellador del Patrimoni a Girona, als quals realment cal agrair aquesta 
tasca perque si no haguessin recollit ells aquests materials, probablement 
s'haurien perdut. Desconec l'existencia d'aquest tipus de treball anterior
ment a l'any 60, probablement no es devia fer perque en els comptes que 
he trobat de les restauracions anteriors al 60, veiem que les quantitats 
que s'hi va fer en aquesta llarga etapa . A partir de l'any 60, els treballs van 
invertir un total de 538 .958 pessetes. Aixo ens pot fer entendre que és el 
que s'hi va fer en aquests disset anys . A partir de l'any 60, els treballs van 
ser més importants, i entre el 60 i el 74 aproximadament s'hi van gastar 
uns 11 milíons de pessetes en la restauració, i aixo vol dir, dones, que els 
moviments de terres van ser bastant abundants, que van afectar zones bas
tant extenses del monument i que a més dels treballs fets dins l'ambit concret 
del monestir, també se'n van portar a terme alguns en l'ambit del poblat 
i de l'església de Santa Creu de Rodes . Realment, l'estudi dels materials 
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de que disposem a Girona en els magatzems del Servei d'Arqueologia, 
no ens dóna una idea massa clara de res, pero sí que veiem que hi ha 
zones en les quals predomina un tipus determinat de material, com és normal. 
Per exemple, en els abocadors de la cuina de la casa de l'abat hi trobem 
plats, hi trobem peces de vidre; en canvi, en la zona de l'escala d'accés des 
del claustre fins a l'església s'hi van trobar alguns fragments d'escultura i 
d'alguna lapida que després les veurem en diapositiva perque, encara que 
són molt fragmentats, cree que són interessants. La major part dels ma
terials recuperats són, coro sempre, ceramiques. Una gran majoria de les 
que són datables amb seguretat pertanyen del segle XIV fins al xvn-xvIII . Aixo 
pot ser degut al fet que s'ha excavat sempre a nivells alts i no s'ha arribat 
practicament mai als nivells de roca natural. Pero també es constata !'exis
tencia d'un considerable volum de ceramiques del tipus grises fumades 
que són molt més difícils de col:locar cronologicament, pero que ens sem
bla que en unes excavacions ben fetes en un futur ens podran donar unes 
idees molt dares dels materials més vells, ja que veiem que tant en formes 
coro en tecniques de fabricació , fins i tot en decoració, s'assemblen bastant 
als materials que hem trobat nosaltres en les excavacions que hem fet a la 
ciutadella de Roses d'epoca tardo-romana, i també els materials que va trobar 
el Dr. Palo! a Puig-rom, d'epoca visigotica; de manera que no cree que sigui 
gaire difícil de creure que hi pugui haver hagut una tradició de fabricació 
d'aquestes peces i que durant uns quants centenars d'anys s'hagin fabricat 
el mateix tipus de materials, ja que, encara que moltes vegades s'ha parlat 
que a Sant Pere de Rodes hi sortien ceramiques romanes, jo en dubto molt 
perque entre tot el que he vist no he trobat mai ni un fragment dar de 
ceramica romana. De manera que suposo que el que hi deu haver és aixo, 
que hi ha una tradició de fabricació i cree que aixo pot ser important i que 
en unes proximes excavacions es podran donar una serie de dades molt 
basiques per a establir tipologies i cronologies d'aquests materials tan difícils 
de datar. Les ceramiques vidriades comencen amb les series de verd i man
ganes catalanes i estan representades en totes les produccions de Catalunya i 
del Llevant de la Península sobretot. Els vidres també tenen una cronología 
molt amplia; els més vells són romanics, i després arriba fins a peces d'utilit
zació quotidiana dels segles XVIII i XIX. Entre els materials interessants que 
cal citar i que han lliurat aquesta especie d'excavacions fetes a Sant Pere de 
Rodes, hi ha un interessant conjunt de robes i cal~at que es va trobar en 
la nau central de l'església i del qual també veurem després unes diapositi
ves . Desgraciadament, suposo que una excavació acurada d'aquest conjunt 
hauria pogut donar moltes dades sobre la indumentaria i sobre el tipus d'en
terraments que s'havien dut a terme aquí, perque la caixa on ho vaig trobar 
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deia «enterrament de la nau central», pero a dintre hi ha el calc;at de diverses 
persones perque hi ha sandalies de tipus diferents, de manera que suposo 
que deuria ser un conjunt d'enterraments. Ademés, s'hi van trobar ossos i 
fragments d'alguna caixa de fusta, probablement de la que contenía el mort. 
Per tant, com es pot veure, aquesta segona etapa de treballs no es pot dir 
que siguin uns treballs arqueologics, sinó purament una recoHecció de ma
terials. A partir de l'any 74 en que van morir el Sr. Oliva i, amb molt poca 
diferencia de temps, l 'arquitecte de zona que havia portat les obres durant 
30 anys o més, nosaltres, el nostre servei va quedar totalment apartat d'aquest 
tipus de treballs, no hi hem fet mai més res i per diversos motius, econo
mics, més aviat; les obres de restauració s'han anat alentint i, propiament, 
no s'hi ha treballat massa. Entre el 1975 i el 1980 només cal destacar la inves
tigació puntual en alguns llocs dels senyors Adell i Barral en relació amb la 
resaludó d'unes qüestions concretes plantejades per un estudi que estaven 
fent sobre el monument i, que cree que es deura publicar aviat, segons em 
va dir el senyor Adell dies endarrera. En un altre ordre de coses, cal esmentar 
la poc afortunada actuació d'una organització juvenil que durant els estius del 
79 i del 80 hi van fer uns camps de treball i que van destruir en part uns 
enterraments que hi havia dins la galilea. Aquesta exposició em temo que 
és una mica decebedora, que planteja un panorama molt negre, pero és 
que és la realitat dels treballs arqueologics que s'han fet fins l'any 80 a Sant 
Pere de Rodes. Com ja he dit abans, espero que en la nova etapa les coses 
canvi1n i desitjo que l'equip que se n'encarregara, que ja se n'ha encarregat 
aquests dos anys passats, tingui molts exits i ens pugui donar moltes notícies 
sobre Sant Pere de Rodes . 

NOTA: Durant la visualització de les diapositives presentades per M. Aurora Martín, 
fou possible aclarir els dubtes i les discussions anteriors sobre si la inscripció amb el 
verset «hauc aulae in capite in caput erexit» era !'original o en versos interpolats, en 
presentar la diapositiva corresponent al fragment de lapida motiu de discussió. (Fot. l.) 

DISCUSSió DE LA PONENCIA 

A. PLADEVALL. - Una de les coses que discutíem ens ha estat aclarida, 
que és aquella famosa inscripció on hi havia el verset «hauc aulae in capite 
in caput erexit». Discutíem si era de !'original o en versos interpolats, i 
sembla que és la lapida original. Aixo és molt interessant. Jo no cree pas 
que aquesta tarda arribem a unes conclusions molt profundes, pero almenys 
haurem arribat a posar a punt totes les coses que, de moment, hi ha sobre 
Sant Pere de Rodes. I aixo és importantíssim, és una base per a poder comen-
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~ar a treballar, i d'aquesta manera el monestir el tindrem una mica més al dia. 
Ja hem vist que a la part romana, de moment, no hi ha res; de moment hem 
de veure el nou equip d'excavadors. Una altra cosa que cal és que aquests 
monuments tan importants estiguin sempre sota la responsabilitat d'una 
persona que alhora que porta les excavacions sapiga destriar les coses i veure 
on han d'anar . 

P. DE PALOL. - Jo parlo una mica per aHusió, en relació ambles cerami
ques. Realment, espero que Sant Pere de Redes doni ceramiques de vidres 
abundants, pero sospito que tindrem moltes dificultats. I die que tindrem di
ficultats, perque després de les troballes de Puig-rom, que té el museu de 
base molt clara i ampla i les ceramiques grises amb el «desgreixant», n'hem 
trobat una coHecció realment important a les excavacions de la basílica de 
Bovalar, al Segria. És a dir, de tipus molt semblants com si fossin corrents 
en una area geografica que aniria des del Segria fins a Redes i fins a Puig-rom, 
de ceramiques d'una fabricació molt estandarditzada. Pero, amb una sorpresa, 
i és que fins ara jo no coneixia en aquestes ceramiques que hi hagués la vota 
plana amb atestes. És a dir, la boca fins ara era una boca sempre arrodonida, 
d'un llavi arrodonit, encara que fossin bogues amples. I aixo esta sortint a 
baix, esta sortint al Segria. És curiós, perque aquestes votes sempre havíem 
pensat que eren medievals , bé que no eren visigotiques o d 'epoca visigotica, 
sinó que eren post-visigotiques . Aixo, evidentment, ve, no diré a aclarir les 
coses, sinó que encara les ve a complicar. O sigui, la persistencia d'aquestes 
ceramiques grises és llarga, és important i excepte, cree, les que hagim trobat 
en contextos que siguin exactament datats com el cas del Segria, en fi, no 
sera pas facil de posar-los en una seqüencia cronologica segura. Ara, el fet 
és que Puig-rom, per una banda, on coneixem les dates bé, Bovalar per l'altra 
banda, on coneixem la data de destrucció bastant clara, després del 713, ens 
donaran uns tipus que sabem que els hem de posar en aquest moment. I aixo 
em sembla que sera prou útil per a tot allo que sigui perduracions medievals 
d'aquest tipus de ceramica. Ara, és un món enormement interessant i molt 
més extens que no semblava quan comen~avem a trobar-ho. 

A. MARTÍN. - Jo penso que aquestes ceramiques de Sant Pete de Redes, 
almenys les trobades fins ara, són medievals perque no van acompanya
des de ceramiques de torn romanes. Les ceramiques de torn que alguna 
vegada s'ha dit que eren romanes, les he estudiades molt atentament (són tot 
fragments informes, no hi ha cap forma sencera), dubto molt que siguin 
romanes; a mi perles pastes no m'ho semblen pas. De manera que no hi ha 
material de torn normal. D'altra banda, una de les coses que s'han de 
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remarcar és que hi ha unes peces d'aquestes grises que van doblegades 
en aquella especie de punxons com aquells que va trobar voste a Puig-rom. 
De manera que en aquest aspecte, dones, hi ha una interrelació. 

P. DE PALOL. - Les ceramiques de Seros, de Bovalar, són ceram1ques 
de torn. És un torn molt groller, pero són ceramiques de torn. A més fins 
i tot hi ha alguns tipus carenats, de tradició molt vella. 

J. AINAUD. - Voldria fer només dues remarques; una respecte de la 
qüestió de la lapida de Tassi, de l'amic Badia, el qual, mantenint la seva fe, ha 
triomfat. És molt agradable i reconfortant a nivell moral veure el triomf de 
la veritat, i el triomf de la veritat és una cosa que ens ha de satisfer a tots 
perque en el fons aquesta és la nostra aspiració i l'única cosa que ens pot 
unir tots plegats . lndependentment d'aixo, i després de celebrar enormement 
tot aquest treball, pacient i de vegades invisible, el fet que la senyora Aurora 
Martín hagi proporcionat aquesta aportació absolutament cabdal i definitiva 
en certs aspectes per a la historia de Sant Pere de Rodes penso que és una 
confirmació més de la conveniencia i eficacia d'aquest coHoqui. Ara, per
meteu-me dues paraules sobre la qüestió de les ceramiques grises . Jo sóc 
fot\'.a pessimista en aquestes coses, voldria afegir que hi ha un lot que, com 
que és de propietat privada, em temo que esta una mica amagat del coneixe
ment científic, i jo insistiria sobre la necessitat de donar-lo a coneixer. Es 
tracta del lot trobat a Peratallada, amb una serie de peces importants, fins 
i tot una p~a practicament intacta trobada en la neteja de la cisterna sota 
la torre de l'homenatge de Peratallada i que penso que podría fornir segura
ment informacions molt valuoses, no de tipus estratigrafic, pero sí almenys 
de caracter tipologic. Pero, a més a més, un comentari al marge, ja he dit 
que era més aviat pessimista en una cosa: jo, realment, en el món de la 
ceramica m'he dedicat fonamentalment a estudiar la ceramica posterior a 
aquesta, és a dir, a partir del segle XIII. I, sobretot, amb la massa molt im
portant de material de Barcelona, excavant, no sota terra, sinó en les voltes 
deis edificis, penso que es veu molt clar que hi ha dues coses molt diferents 
respecte a la seva evolució, que són la forma en que canvia la ceramica 
decorada i la forma en que persisteix la terrissa. I, realment, jo cree que la 
corba d'evolució o de canvi de la terrissa no té res a veure amb com evolu
ciona o canvia la ceramica decorada. Jo cree que un deis drames d'utilitzar 
la terrissa com a element de datació és que si una p~a de terrissa, i ara salto 
a la part posterior, pot ser igualment del segle XIV que del segle xvrn, per a 
datació no em serveix de res, absolutament de res. En canvi, un petit frag
ment de ceramica decorada té una possibilitat de datació que, en certs 
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aspectes, m'atreviria a dir, és com un element numismatic. Per tant, amb tots 
els respectes i tot l'interes cultural que tingui la terrissa, jo cree que per 
molta terrissa que trobem, poc profit en treurem de tipus cronologic. D'altra 
banda hi ha un problema, que és que, com tots sabeu, el món de la ceramica 
decorada té un buit practicament impossible d'omplir, almenys al meu 
entendre, pel que conec fins ara, que justament agafa tota l'epoca romanica, 
almenys en els PaYsos Catalans, i aixo, realment, és un inconvenient gra
víssim. 

A. PLADEVALL. - Insistint en l'aspecte de la lapida, cree que l'«aula 
in caput erexit» s'utilitza un xic massa per a datar l'obra. Em sembla que fer 
passar per obra aquest «aula in caput erexit», és una mica agosarat perque 
«aula» pot ser l'església, sens dubte, pero, «in caput erexit» no és ben bé 
que va fer l'absis, no cree que aquí el «caput» s'hagi d'interpretar que es 
refereix a l'absis, sinó que pot ser que la va erigir amunt i sabem que ell el 
monestir el va convertir d'una petita ceHa en una gran cosa. Jo encara 
insisteixo que m'esta molt bé, pero em fa l 'afecte que com que sempre 
busquem que el document ens parli de l'obra, tampoc no es poden treure 
massa conclusions d'una cosa que és opinable almenys amb dotze o tretze 
interpretacions . Només aquesta petita remarca . O sigui, esta molt bé la cosa, 
pero no insistim massa en l'aspecte que pot ésser invalidat. 

J . AINAUD. - Jo també hi estic totalment d'acord. Aquesta lapida em 
sembla que té un significat perfectament admissible, que va constituir 
aquella ceHa en monestir, «in caput», és a dir, que realment va ser «auto
cefal», com dirien els grecs . Ara , aixo no té res a veure amb una altra cosa, 
és a dir, malgrat que el llatí d 'aquell ja era tan poc classic com el llatí de 
segles posteriors, realment , erigir aquesta aula en cap no vol dir que va 
erigir el cap d'aquesta aula. Em sembla que és una cosa completament 
diferent . 




